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interese. Pri tem leto 1934 ni po
membno, saj bi po isti logiki morali 
ponovno postaviti ali pa podreti 
marsikaj v naši Sloveniji. Kmalu se 
bo našel kdo, ki bo rekel: »Radar 
na Menini ne bo kazil okolja in pla
ninski argumenti so ničevi, saj sami 
planinci postavljate objekte po naj
višjih in markantnih vrhovih, ki so 
zares naravna in kulturna zname
nitost na nivoju, še celo mnogo bolj 
kot Menina.« 
Italijani in Avstrijci se pri tem veselo 
pridružujejo in postavljajo križe na 
naši zemlji, razširjajoč pri tem svoj 
vpliv prav do zadnjih kotičkov do
movine. 
Zato vas prosim, spoštovani gorniki 
in gornice, da postavljate znamenja 
v dolinah in pustite stranke prav 
tam, saj smo v gorah vsi enaki in 
potrebujemo pomoč drug drugega. 
Molimo pa raje sami pri sebi in v 
gorah ne postavljajmo malikov, saj 
Bog ne potrebuje stavb in križev. 
Prav tako si ne bo nihče kupil 
nebes z njimi. Važna so dela v ko
rist sočloveku, ne žgalne daritve 
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Križi na gorah 
Kar precej je bilo že napisanega in 
povedanega o križu na Škrlatici. Je 
pa o tem, po mojem, podal najbolj 
objektivno mnenje Bojan Pollak v 
članku, objavljenem v Planinskem 
vestniku št. 9/96. Njegovim pogle
dom na problem postavljanja sim
bolov na slovenske hribe ni niti v 
eni točki kaj dodati. 
Dodal pa bi rad nekaj misli na čla
nek Antona Jegliča, ki je bil objav
ljen v PV 11/96. 
Vsakdo ima lahko svoje osebno 
mnenje in vsakdo lahko to svoje 
mnenje tudi pove. Moti pa me, ko 
nekdo postavlja svoje mnenje in 
pogled na določen problem kot 
dokončno veljaven in neomajen. 
Nadalje me moti namerno (ali ne
namerno) izpuščanje dejstev, ki so 
za problem bistveni. Postavitev kri
ža na Škrlatici je bila v prvotni 
zamisli čisto osebna zadeva neke
ga planinca - Sandija VVisiaka. Po
stavila ga je skupina njegovih prija
teljev, že takrat pa postavitve niso 
podpirali prav vsi vidni slovenski 

planinci. In sedaj zanimivo vpraša
nje: kdaj je postavljeni križ na Škrla
tici pridobil tako simboličen in vse
slovenski značaj? 
Križ na Škrlatici je vendarle ostal; 
nekomu v ponos, drugemu v na-
potje. 
Prišel je vojni čas in povojno obdo
bje, ki je bilo, kakršno je pač bilo; 
vsekakor ni bilo samo negativno. 
Ker je križ simbol katoliške cerkve, 
ki je med vojno zavzemala - vemo 
kakšno - stališče, je bil nekaterim 
zmagovalcem pač napoti in so ga 
odstranili. Smatram, da bi morali 
katoličani to odstranitev vzeti na 
znanje z večjim razumevanjem, saj 
je prav katoliška cerkev v svojem 
obstoju uničila ničkoliko kultur in 
spomenikov, ki so bili drugačni od 
njene dogme, in to z več kot barbar
skim nasiljem. 
Vsa leta od takrat nas večina pla
nincev križa na Škrlatici ni prav nič 
pogrešala. Če bi kdo prevzel pobu
do za ponovno postavitev križa že v 
»zločinski, komunistični« državi, bi 
bil ta verjetno tudi postavljen, tako 
kakor je bilo v imenovanem obdob
ju samo v Ljubljani postavljenih kar 
nekaj novih cerkva. 
Po Jegličevem pisanju sklepam, da 
je Slovenski gorniški klub verska 
organizacija, ki z vsiljevanjem svo
jih nazorov tudi v planine vnaša po-
litikantske zdrahe in razdor med 
slovenske planince, pri tem pa re-
prezentira moč neke dogme. Ni to
liko pomembno, da križ na Škrlatici 
stoji, kot to, da se kar najbolj na 
daleč vidi. In misli g. Pollaka se 
prav z Jegličevim člankom na ža
lost potrjujejo. 
Zanimivo je tudi to, da Slovenski 
gorniški klub, ki bi po vsej logiki mo
ral delovati v okviru Planinske zve
ze Slovenije (ki šteje okrog 100.000 
članov), sklepa te organizacije ne 
upošteva ter jo v akcijo za ponovno 
postavitev križa ni pritegnil, niti je 
nikjer ne omenjajo. 
In nazadnje: zbiranje podpisov v 
podporo! Kaj bi pomenilo nekaj 
tisoč zbranih podpisov? In kaj bi 
pomenili nepodpisani ostali planinci 
oziroma vsi Slovenci (če se prob
lem križa na Škrlatici postavlja kot 
nacionalno vprašanje!)? 
Po mojem mnenju bi bilo dosti bo
lje, da bi se pobudniki potrudili za 
morebitno legalizacijo črne postavi

tve, kot da svojo frustracijo napihu
jejo v politični problem. Pave |Sepe 
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Zelenica in Vrtača 
Kratka vestica na radiu o nesreči v 
gorah, članek v časopisu o zdrsu in 
nato osmrtnica na predzadnji stra
ni. Usodna je bila Vrtača. 
Ob tem se mi spomin vrača nekaj 
tednov nazaj, ko smo tudi planinci 
PD Avtotehne načrtovali vzpon na 
Vrtačo. Dvanajst nas je bilo, tudi 
otroci, in že na Ljubelju je rosilo, 
potem pa nas je rahel dežek spre
mljal vse do Zelenice. V koči se nas 
je prijazen oskrbnik razveselil z be
sedami: »Pa sem mislil, da danes 
nikogar ne bo!« Hitro smo dobili 
vroč čaj in se zabeležili v vpisno 
knjigo. 
Malo se je vreme izboljšalo in začeli 
smo premišljevati o nadaljevanju 
poti. Pozorni oskrbnik je slišal naš 
pogovor in opozoril, da je pot ne
varna, neprimerna za otroke, da je 
pri vzponu potrebna velika previd
nost, posebno še, ker je pot mokra. 
Spremljal je našo odločitev in 
prosil, naj tisti, ki gremo na vrh, to 
tudi vpišemo v knjigo in se nazaj 
grede obvezno oglasimo v koči. Na 
pot smo dobili še enkrat navodila in 
opozorilo, da so že bili zdrsi, mi pa 
smo se presenečeni nad tolikšno 
skrbjo odpravili na Vrtačo. 
Res je bila potrebna velika pazlji
vost, povrh je bila še megla in - žal -
slabo vidne obledele markacije. 
Vseeno smo našli vrh, se za dokaz 
ovekovečili in se kar hitro pobrali 
nazaj na Zelenico. Srečali smo pet 
Avstrijcev, ki so grizli kolena, malo 
poklepetali in jo mahnili vsak po 
svoji poti. 
Seveda smo se ustavili na Zelenici, 
da smo se »odjavili«, z oskrbnikom 
še prijetno poklepetali in na naše 
vprašanje presenečeni ugotovili, da 
je imel zapisana imena vseh pet 
Avstrijcev, ki so se vzpenjali na 
Vrtačo. 
Malo je tako skrbnih oskrbnikov. Ta 
z Zelenice zasluži vso pohvalo v 
našem imenu in zagotovo v imenu 
vseh gornikov, ki so deležni njego
ve skrbi. 
Ko smo se spuščali na Ljubelj, sem 
sklenila napisati pohvalo in zahvalo 
v Planinski vestnik, vendar te koles- 539 


